



International Conference

1989, ALSO A KEY YEAR IN CENTRAL ASIA

A NEW LOOK AT THE SOCIOCULTURAL
AND POLITICAL CHANGES OF 1989

September 19-20 2014, KNU, Bishkek, Kyrgyzstan

Международная конференция

1989: КЛЮЧЕВОЙ ГОД ... И В ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ?

НОВЫЙ ВЗГЛЯД НА СОЦИОКУЛЬТУРНЫЕ
И ПОЛИТИЧЕСКИЕ ИЗМЕНЕНИЯ В 1989 Г.

19-20 сентября 2014 г., КНУ, г. Бишкек, Кыргызстан

Colloque International

1989 : UNE ANNÉE CLÉ AUSSI EN ASIE CENTRALE ?

RETOUR SUR LES CHANGEMENTS POLITIQUES
ET SOCIOCULTURELS DE L'ANNÉE 1989

19-20 septembre 2014, KNU, Bichkek, Kirghizstan

The fall of the Berlin Wall on November 9, 1989 symbolizes in the collective memory the end of communism. On the occasion of the 25th anniversary of this historic event, the French Institute for Central Asian Studies and the Kyrgyz National University named after Balasagyn organize an international conference to look at the sociocultural and political changes that occurred in Central Asia during the year 1989.

Rationale of the 1989 Conference

Many analysts assert that the independence of Central Asian republics is the unexpected and unprepared consequence of the dissolution of the USSR in December 1991. Yet from early 1989, several warning events took place in the region: the defeat and withdrawal of the Soviet army from Afghanistan in which a large number of Central Asians took part; the demonstrations against nuclear testing in Kazakhstan; the outbreak of violent ethnic conflicts in the Ferghana Valley; the people's discontent about forced Russification and lack of status for their languages, etc. The 1989 Conference proposes to take a new look on many of these topics.

Programme Committee

Prof. Taalaybek KARAKEYEV, vice-rector for research, Kyrgyz National University (KNU)

Prof. Irys BEYBUTOVA, dean, Faculty of international relations (KNU)

Prof. Askar BEDELBAYEV, dean, Faculty of history and regional studies (KNU)

Dr. Nazira MOMOSHEVA, vice-dean, Faculty of history and regional studies (KNU)

Dr. Amantur JAPAROV, department of archaeology and ethnology (Academy of sciences)

Dr. Olivier FERRANDO, director of IFEAC, research associate at CERI-Sciences Po

Partners and Donors

- The *Friedrich Ebert Stiftung* is a non-profit German political foundation committed to the advancement of public policy issues in the spirit of the basic values of social democracy through education, research, and international cooperation.
More information on <http://www.fes-kirgistan.org>
- The *Institut Français* was established in 2010 and is in charge of implementing France's cultural action abroad. The conference is supported by the *Fonds d'Alembert*, a programme of the *Institut Français* to foster debates, ideas and knowledge.
More information on <http://www.institutfrancais.com>
- The *French Ministry of Foreign Affairs and International Development* supports international and bilateral cooperation in the field of social and human sciences through a unique network of 27 research institutes, to which IFEAC belongs.
More information on <http://www.ifre.fr>

Падение Берлинской стены 9 ноября 1989 г. осталось в памяти как признак упадка коммунизма. По случаю 25-ой годовщины этого исторического события, Французский институт исследований Центральной Азии совместно с Кыргызским Национальным Университетом им. Ж. Баласагына организуют международную конференцию с целью обсуждения происходивших социокультурных и политических изменений в Центральной Азии в 1989 г.

Цели конференции

Многие аналитики утверждают, что независимость пяти центрально-азиатских республик это неожиданный результат распада Советского Союза в декабре 1991 г. Однако, с самого начала 1989 г., регион стал центром некоторых предшествующих событий: вывод советской армии из Афганистана, в которой служили многие солдаты из Центральной Азии; акции протеста против ядерных испытаний на Семипалатинском полигоне; межнациональное напряжение в Ферганской долине; выступления против навязывания русского языка, а также за определение государственного статуса местных языков и т. д. Конференция, посвященная 1989 г. предлагает пересмотреть взгляды на эти другие темы.

Организационный комитет

КАРАКЕЕВ Таалайбек Тултемирович, д.ф.-м.н., проф., проректор по НРИ (КНУ)

БЕЙБУТОВА Ырыс Олжамбаевна, к.ф.н., проф., декан Факультета международных отношений ИИМОП (КНУ)

БЕДЕЛЬБАЕВ Аскар Бедельбаевич, к.и.н., проф., декан Факультета истории и регионоведения (КНУ)

МОМОШЕВА Назира Керимбековна, к.и.н., доцент, заместитель декана по НИР Факультета истории и регионоведения (КНУ)

ЖАПАРОВ Амантур Забирдинов, к.и.н., старший научный сотрудник, заведующий отделом археологии и этнологии Института Истории НАН КР.

ФЕРРАНДО Оливье, д.п.н., директор IFEAC, научный сотрудник Центра международных исследований (CERI-Sciences Po)

Партнёры и доноры

- *Фонд Фридриха Эберта* активно поддерживает развитие демократических структур, социальную справедливость, безопасность и мир. Подробнее информации <http://www.fes-kirgistan.org>
- *Французский институт* проводит культурную деятельность Франции за границей, в частности *Fonds d'Alembert*, программа, которая поддерживает развитие дебатов, идей и научного сознания. Более подробная информация <http://www.institutfrancais.com>
- *Министерство иностранных дел и международного развития Франции* оказывает поддержку международному и двустороннему сотрудничеству в сфере социальных и гуманитарных наук посредством уникальной сети 27 исследовательских институтов, одним из которых является IFEAC. Более подробная информация <http://www.ifre.fr>

FRIDAY 19 SEPTEMBER 2014

9:30	Registration
10:00	Opening <ul style="list-style-type: none"> • Opening remarks by conference organisers and partners • Conference objectives and programme
10:30	PLENARY SESSION <i>Moderator:</i> Prof. Irys BEYBUTOVA , KNU, Kyrgyzstan <i>Speakers:</i> Dr. Medetkan SHERIMKULOV , State official, Kyrgyzstan “The view of a non-outsider on Kyrgyzstan in the year of the yellow earth snake (1989)” Dr. Anne LE HUEROU , Université Paris 10, France “From Below and from Above: Social and Political Mobilizations in 1989. A View from Moscow and Some of the Russian <i>Periphery</i> ” Prof. Zaynidin KURMANOV , KNU & KRSU, Kyrgyzstan “Modern Kyrgyzstan: from a State Corporation to an Open State” Discussion
12:30	Lunch
14:00	SESSION 1: DETERIORATION OF INTERETHNIC RELATIONS IN CENTRAL ASIA DURING PERESTROIKA <i>Moderator:</i> Dr. Nazira MOMOSHEVA , KNU, Kyrgyzstan <i>Papers:</i> Prof. Askar BEDELBAYEV , KNU, Kyrgyzstan “The Raise of National Consciousness of the Kyrgyz Nation in the Period of Society Democratisation” M.A. Majer MASANOV , Independent scholar, Kazakhstan “On the Origin of Tensions: Evolution of the ‘Nationalities Question’ in Late Soviet Kazakhstan” Prof. Araylym MUSAGALIYEVA , Gumilev University, Kazakhstan “1989 in the History of Political Repression in Kazakhstan” Discussion
16:00	Coffee Break
16:15	SESSION 1 (continuation) <i>Moderator:</i> Prof. Zayrash GALIYEVA , KNU, Kyrgyzstan <i>Papers:</i> Ass. Prof. Bermet ALIMOVA , KNU, Kyrgyzstan “On the Causes of the 1990 Interethnic Conflict in South Kyrgyzstan” Dr. Olivier FERRANDO , CERI-Sciences Po & IFEAC, Kyrgyzstan “Institutionalisation as a Way to Frame Ethnic Mobilisation in 1989” Dr. Slavomir HORAK , Charles University in Prague, Czech Republic “Turkmenistan Between 1989 and 1991. Was there Any Chance for Alternative Development?” Discussion

ПЯТНИЦА, 19 СЕНТЯБРЯ 2014 Г.

9:30	Регистрация
10:00	Открытие <ul style="list-style-type: none">• Вступительные слова организаторов и партнеров конференции• Цели конференции и программа
10:30	ПЛЕНАРНОЕ ЗАСЕДАНИЕ <p><i>Модератор:</i> Проф. Ырыс БЕЙБУТОВА, КНУ, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> Проф. Медеткан ШЕРИМКУЛОВ, гос. деятель, Кыргызстан «Взгляд непостороннего на Кыргызстан в год желтой земляной змеи (1989)»</p> <p>Проф. Анн ЛЁ УЕРУ, Университет Париж 10, Франция «Взгляд снизу и сверху. Социальная и политическая мобилизация в 1989 г. со стороны Москвы и российской <i>периферии</i>»</p> <p>Проф. Зайнидин КУРМАНОВ, КНУ и КРСУ, Кыргызстан «Современный Кыргызстан. От государственной корпорации к открытому государству»</p> <p>Обсуждения</p>
12:30	Обед
14:00	ПЕРВАЯ СЕССИЯ: ОБОСТРЕНИЕ МЕЖЭТНИЧЕСКИХ ОТНОШЕНИЙ В ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ В ПЕРИОД ПЕРЕСТРОЙКИ <p><i>Модератор:</i> К.и.н., доц. Назира МОМОШЕВА, КНУ, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> Проф. Аскар БЕДЕЛЬБАЕВ, КНУ, Кыргызстан «Рост национального самосознания кыргызского народа в период демократизации общества»</p> <p>Магистр Маджер МАСАНОВ, независимый исслед., Казахстан «О причинах напряженности: эволюция ‘национального вопроса’ в позднем советском Казахстане»</p> <p>Проф. Арайлым МУСАГАЛИЕВА, ЕНУ Гумилева, Казахстан «1989 год в истории политических репрессий в Казахстане»</p> <p>Обсуждения</p>
16:00	Кофе-брейк
16:15	ПЕРВАЯ СЕССИЯ (продолжение) <p><i>Модератор:</i> Проф. Зайраш ГАЛИЕВА, КНУ, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> К.и.н., доц. Бермет АЛИМОВА, КНУ, Кыргызстан «О причинах межэтнического конфликта в 1990 г. на юге Кырг.»</p> <p>Д.п.н. Оливье ФЕРРАНДО, CERI-Sciences Po & IFEAC, Кыргызстан «Институционализация как форма этнической мобилизации в 1989»</p> <p>Д.п.н. Славомир ГОРАК, Университет Чарльза в Праге, Чехия «Туркменистан с 1989 по 1991 гг. Была ли возможность альтернативного развития?»</p> <p>Обсуждения</p>

SATURDAY 20 SEPTEMBER 2014

9:00

SESSION 2: INTERETHNIC CONFLICTS AND IDENTITY ISSUES IN THE POST-SOVIET PERIOD: APPROACHES AND MODELS

Moderator: **Prof. Aynura ARZYMATOVA**, KNU, Kyrgyzstan

Papers: **Ass. Prof. Aydarbek KOCHKUNOV**, Academy of Public Administration, Kyrgyzstan

“Land Seizure as a Form of Social Revolution in 1989 Kyrgyzstan”

Ass. Prof. Gulnara DADABAYEVA & Ass. Prof. Dina SHARIPOVA, KIMEP, Kazakhstan

“Novy Uzen in 1989. Interethnic Clashes or Economic Nationalism”

Prof. Madeleine REEVES, Manchester University, Great Britain

“1924 in 1989. The ‘War of the Spades’ and Debates Over the National-Territorial Delimitation in the Soviet Regional Press”

Prof. Kathy ROUSSELET, CERI-Science Po, France

“Religion, identities and mobilization in 1989. A comparative approach (Russia, Caucasus, Central Asia)”

Discussion

11:00

Coffee Break

11:15

SESSION 2 (continuation)

Moderator: **Prof. Alim DONONBAYEV**, KRSU, Kyrgyzstan

Papers: **Prof. John SCHOEBERLEIN**, Nazarbayev University, Kazakhstan
“Cultural Teleologies in the Context of the Collapse of Communism and Independence in CA”

Mr. Viktor KIM, Academy of Sciences, Tajikistan

“Ethnic and Civic Identity in the Context of Conflict Potential in Central Asia”

Ass. Prof. Alina ISAKOVA, KNU, Kyrgyzstan

“25 Years Later. Role of Media in the Nation-Building Process”

Mr. Sanjarbek TAJIMATOV, KNU, Kyrgyzstan

“Searching for the national identity and the problems of the diversity management within the transitional society”

Discussion

СУББОТА, 20 СЕНТЯБРЯ 2014 г.

9:00	<p>ВТОРАЯ СЕССИЯ: МЕЖЭТНИЧЕСКИЕ КОНФЛИКТЫ И ПРОБЛЕМЫ ИДЕНТИЧНОСТИ В ПОСТ-СОВЕТСКИЙ ПЕРИОД: ПОДХОДЫ И МОДЕЛИ</p> <p><i>Модератор:</i> Проф. Айнура АРЗЫМАТОВА, КНУ, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> К.и.н., доц. Айдарбек КОЧКУНОВ, АГУ, Кыргызстан «Самозахват земель как форма социальных революций в 1989 г. в Кыргызстане»</p> <p>Д.и.н., доц. Гульнара ДАДАБАЕВА & Д.п.н., доц. Дина ШАРИПОВА, КИМЭП, Казахстан «Новый Узень в 1989 г.: межэтнические конфликты или экономический национализм?»</p> <p>Проф. Мадлен РИВЗ, Университет Манчестера, Великобритания «1924 в 1989: 'Война с лопатами' и дебаты на тему национально-территориального размежевания в советских региональных СМИ»</p> <p>Проф. Кати РУССЛЕ, CERI-Sciences Po, Франция «Религия, идентичность и мобилизация в 1989 г. Сравнительный подход (Россия, Кавказ, Центральная Азия)»</p> <p>Обсуждения</p>
11:00	Кофе-брейк
11:15	<p>ВТОРАЯ СЕССИЯ (продолжение)</p> <p><i>Модератор:</i> Проф. Алим ДОНОНБАЕВ, КРСУ, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> Проф. Джон ШОБЕРЛАЙН, НУ, Казахстан «Телеология культуры в контексте развала коммунизма и становления независимости ЦА»</p> <p>Соискатель Виктор КИМ, АНРТ, Таджикистан «Этническая и гражданская идентификация в контексте конфликтного потенциала ЦА»</p> <p>Доц. Алина ИСАКОВА, КНУ, Кыргызстан «25 лет спустя: Роль СМИ в государственном строительстве»</p> <p>Ст. преп. Санжарбек ТАЖИМАТОВ, КНУ, Кыргызстан «Поиск национальной идентичности и проблемы управления многообразием в условиях транзитного общества»</p> <p>Обсуждения</p>

13:15	Lunch
14:30	<p>SESSION 3: THE 1989 LEGACY IN LANGUAGE POLITICS AND EDUCATION</p> <p><i>Moderator:</i> Prof. Gulnara JAMASHEVA, Academy of Sciences, Kyrgyzstan</p> <p><i>Papers:</i> Dr. Karlygash ABIYEVA, CERI-Sciences Po, France “Language Reforms of 1989 in Kazakhstan. Status Between Kazakh and Russian”</p> <p>Ass. Prof. Feruza SHERMATOVA, International Ata Turk Ala Too University, Kyrgyzstan “Post-Soviet Kyrgyz Newspaper Language in the Context of Vocabulary Change”</p> <p>Mr. Almaz KULMATOV, Deputy chairman of NCSL, Kyrgyzstan “Implementation of law on the official language of Kyrgyzstan as a factor of independence and nation building”</p> <p>Discussion</p>
16:00	Coffee Break
16:15	<p>SESSION 3 (continuation)</p> <p><i>Moderator:</i> Prof. Ulanbek MAMBETAKUNOV, Bishkek Academy of Finance and Economics, Kyrgyzstan</p> <p><i>Papers:</i> Dr. Jildiz NICHARAPOVA, KNU, Kyrgyzstan “Ways of Development of the Kyrgyz Language Through Education and Research Institutions”</p> <p>M.A. Dildora KHAMIDOVA, Centre for Multicultural and Multilingual Education, Kyrgyzstan “Striving for Positive Changes at the Grassroots Level: “Perspectives and Challenges of Multilingual Education in the south of Kyrgyzstan””</p> <p>Discussion</p>
17:45	Concluding Remarks

13:15	Обед
14:30	<p>ТРЕТЬЯ СЕССИЯ: ЗНАЧЕНИЕ 1989 ГОДА В ЯЗЫКОВОЙ ПОЛИТИКЕ И ОБРАЗОВАНИИ</p> <p><i>Модератор:</i> Проф. Гульнара ЖАМАШЕВА, НАН КР, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> Д.п.н. Карлыгаш АБИЕВА, CERI-Sciences Po, Франция «Языковые реформы 1989 года в Казахстане: статус между казахским и русским»</p> <p>И. о. доц. Феруза ШЕРМАТОВА, Международный университет Ататюрк Ала-Тоо, Кыргызстан «Язык пост-советских кыргызских газет в контексте изменения словарного запаса»</p> <p>Г-н Алмаз КУЛМАТОВ, зам. председателя Национальной Комиссии по государственному языку, Кыргызстан “Принятие закона о государственном языке Кыргызстана как фактор суверенитета и нациестроительства”</p> <p>Обсуждения</p>
16:00	Кофе-брейк
16:15	<p>ТРЕТЬЯ СЕССИЯ (продолжение)</p> <p><i>Модератор:</i> Проф. Уланбек МАМБЕТАКУНОВ, БФЭА, Кыргызстан</p> <p><i>Доклады:</i> Д.п.н. Жылдыз НИШАРАПОВА, КНУ, Кыргызстан «Пути развития кыргызского языка через образовательные и исследовательские институты»</p> <p>Магистр Дильдора ХАМИДОВА, ЦПМЯО, Кыргызстан «Стремись к положительным изменениям не местном уровне: «перспективы и вызовы полиязычного образования на юге Кыргызстана»»</p> <p>Обсуждения</p>
17:45	Подведение итогов конференции